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Bőrklinikából Mandulás – enyészet helyett fejlesztés
Mint ismert, tavaly ősszel hozott 

döntést a pécsi közgyűlés a Me-
csekre és a Mecsekoldalba tervezett, 
2021–2027 között megvalósítandó 
fejlesztésekről, amelyek között ki-
emelt helyen szerepel a Mandulás 
kemping területének megújítása is. 
A volt Bőrklinika épülete és területe 
úgy kapcsolódik a projekthez, hogy 
a Mandulás kempinget a Bőrklinika 
cseréjével venné vissza az önkor-
mányzat. A városvezetés részletes 
közleményéből kiderül, mi a cél a cse-
reüzlettel, és hogy mi történt eddig a 
Bőrklinikával.  

 l PécsMa.hu
A közleményben felidézik, hogy Pécs 
önkormányzata a legutóbbi rendkívüli 
közgyűlésen hozott döntés értelmében 
a volt Bőrklinika mintegy 1,8 hektár 
területű ingatlanát el kívánja cserélni 
az apartmanok építésére vonatkozó 
szabályozással rendelkező, mintegy 
kétszer akkora területű, 3,5 hektár 
nagyságú Mandulás kempingre.
Az ingatlancsere révén a Mandulás 
kemping városi tulajdonba kerül, mi-
közben 200 millió forint bevételhez is 
jut a város.

Mi és hogyan történt?
2010 – A Bőrklinika és mintegy 1,8 
hektáros területe egy csereügylet ke-
retében került a pécsi önkormányzat 
tulajdonába Páva Zsolt polgármester-
sége idején. Akkor 920 millió forintra 
becsülték az ingatlan csereértékét. Az 
előző városvezetés – az iskolafenntar-
tóval fennálló vitája miatt – a Leőwey 
Klára Gimnázium számára újította 
volna fel az ingatlant, a fejlesztési ter-
vekből mégsem lett semmi. 
2017 – A fideszes városvezetés meg-
próbálta értékesíteni az ingatlant 
992,8 millió forintos licitáron, sikerte-
lenül. 
2018 – Műemléki védettség alá helyez-
ték a volt Bőrklinika épületét és teljes 
területét.
2020 – Az új pécsi városvezetés meg-
vizsgálta a Bőrklinika jogi helyzetét 
is, majd 2021-ben intézkedett az azt 
terhelő kereskedelmi banki jelzálog 
felszabadításáról. Eközben közvéle-
ménykutatás készült a pécsiek köré-
ben, amely alapján kiderült, tízből 
több mint nyolc pécsi azt szeretné, ha 
a Mandulás kemping az önkormány-
zaté lenne, és a területet közösségi cél-
ra használnák, megőrizve a jelenlegi 
zöldterületeket.
2021 – Elkészült a Bőrklinika igazság-
ügyi ingatlanszakértői értékbecslése. 
Megállapították, hogy az évtizedes 
elhanyagoltság miatt a telek közmű-
hálózata elavult, csak jelentős költségű 
beruházással lehetne modernizálni, 
míg az épület a műemléki védettség 

miatt 25-30 százalékos többletköltség-
gel újítható csak fel. Két szakértő is 995 
millió forintra becsülte a Bőrklinika 
értékét.
2021. október – Ruzsa Csaba alpol-
gármester a Megújuló Mecsekoldal 
program sajtótájékoztatóján részlete-
sen bemutatta a Bőrklinika eladásának 
céljait és a Mandulás kemping problé-
máját. Elhangzott, hogy a kemping 3,5 
hektáros területén a több mint 10 éves 
építési szabályok alapján 100 apartmant 
magába foglaló épület építhető, ezért 
az értéke mint mecseki építési telek, 
nagyon magas lett. Az alpolgármester 
hozzátette, a szabályozást nem alakít-
hatja át egyoldalúan az önkormányzat, 
mert jogszabálysértést követne el.
2021. november – A pécsi önkor-
mányzat közgyűlése döntött: nyilvá-
nos liciteljáráson kell értékesíteni az 
ingatlant, amennyiben pedig ez ered-
ménytelen, úgy a közgyűlés döntése 
értelmében a város értékegyeztetéssel 
az akkor 795 millió forintra értékelt, 
jóval nagyobb területű Mandulás kem-
pingért cserélheti el a volt Bőrklinika 
ingatlanát.

2022. március – A mindenki számára 
elérhető elektronikus licit eredményte-
lenül zárult, nem érkezett ajánlat.
2022. május – A pécsi városvezetés 
másodszor is meghirdette az árverést, 
ezúttal sem érkezett be ajánlat.
2022. július – Liciten kívül nem kö-
telező ajánlatot kapott a pécsi önkor-
mányzat a volt Bőrklinika épületének 
és telkének megvásárlására. Ez 780 
millió forintról szólt, kevesebbről, 
mint az igazságügyi ingatlanszakértő 
995 millió forintról szóló értékbecs-
lése. Mivel ennek elfogadása vagyon-
vesztést jelentene a pécsi önkormány-
zat számára, a városvezetés nem 
támogatta az ajánlat elfogadását.
2022. augusztus – Az önkormányzat 
felajánlotta a Bőrklinika megvásárlá-
sának lehetőségét az állam számára az 
előző városvezetés által felvett állami 
hitel erre az évre eső 1,75 milliárd fo-
rintos törlesztőrészletének csökkenté-
se érdekében. Az önkormányzat célja 
az volt, hogy az épület és területe az 
egyetem fejlesztési céljait szolgálja.
2022. szeptember – A Pénzügymi-
nisztérium jelezte, hogy sem az állam, 

sem az egyetem részére nem kívánja az 
adósság fejében átvenni az ingatlant.
2022. október – A korábbi, 2021. 
novemberi önkormányzati döntés 
alapján a közgyűlés felhatalmazza a 
polgármestert a csere lebonyolítására.  
A volt Bőrklinika a Mandulás kem-
ping tulajdonosáé, egy helyi építőipari 
vállalkozásé lesz, a kemping területe 
pedig a pécsi önkormányzat birtokába 
kerül.
A két ingatlan értéke közötti, 200 
millió forintot meghaladó értékkü-
lönbözetet a pécsi cég befizeti az ön-
kormányzat – állami hitel törlesztésére 
fenntartott adósságrendezési – folyó-
számlájára.
„Az önkormányzat ezzel végrehajtja a 
közgyűlés 2021-ben hozott határozatát. 
Ennek köszönhetően két elhanyagolt 
terület sorsa is megoldódhat, újabb 
szégyenfoltok szűnhetnek meg a város 
területén. Megkezdődhet a Bőrklinika 
– egyetemi célokat is támogató – in-
gatlanfejlesztése, a Mandulás kemping 
pedig a pécsiek akaratának megfelelően 
visszakerült az önkormányzat tulajdo-
nába. Így tudjuk biztosítani azt, hogy 
a Mandulásban nem nő a Mecsekoldal 
beépítettsége, és megvédjük a hegyoldal 
természeti értékeit. Ezzel párhuzamo-
san a terület fejlesztési irányairól meg-
kérdezzük a pécsiek véleményét, hiszen 
a jelenleg is tartó »Aktív Pécs – Meg-
újuló Mecsekoldal« közvélemény-ku-
tatásnak része a Mandulás kemping 
területére vonatkozó lakossági igények 
felmérése is. A csereügylet révén biztosí-
tani tudjuk, hogy ezen a területen csak 
olyan fejlesztés valósulhat meg, amely 
bírja a pécsiek többségének támogatá-
sát” – idézi a közlemény Ruzsa Csabát, 
Pécs gazdaságért felelős alpolgármes-
terét.
A teljes közlemény a PécsMa.hu olda-
lon olvasható.
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Fideszes álhírek kimondva és kimondatlanul
Ahogy ígérte a városvezető frakciószövetség, 

hetente gyűjtik össze, miről nem mondtak iga-
zat szerintük a helyi fideszes politikusok és médiu-
mok. Most újabb fake news híradóval jelentkezett 
a Pécs Jövője Frakciószövetség. A közleményt az 
alábbiakban változtatás nélkül olvashatják.

 l PécsMa.hu

Fideszes álhírek: 
kimondva és kimondatlanul
Már nemcsak abban ferdít a fideszes álhírgyár, amit 
leír, hanem abban, illetve azzal is, amiről hallgat. Is-
mét szemezgetünk a múlt hét legaljasabb hírhami-
sításaiból.
Hosszú cikket szentelt az 1956-os megyei és azon be-
lül pécsi megemlékezéseknek a megyei pártlap, igaz, 
a megyeszékhely eseményei közül valamiért csak a 
vasárnap délelőtti koszorúzást tartották fontosnak. 
Azt, ahol – az ottani megemlékezések történetében 
elsőként mikrofonhoz jutó pártpolitikusként – a Fi-
desz pécsi frakcióvezetője adta elő a pártközpontból 
kapott propagandaszöveget, amiben a nemzeti ün-
nep emelkedettségét emberes kirekesztéssel és egy 
velős ellenségképfestéssel sikerült csak kifejezni.
Arról azonban csak egy mondat erejéig számoltak 
be, hogy volt városi rendezvény is, rögtön kettő, hi-
szen a 48-as téren tartották az önkormányzati koszo-
rúzást, majd a Kodály Központban a Szabadság díj 
átadását filmvetítés és koncert követte.

Kár, hogy erről a megyei lap olvasói 
részletesen nem értesülhettek.

Ahogy arról sem, hogy volt egy látványos és sokakat 
megmozgató demonstráció is a városban október 
21-én. A Művészeti Gimnázium két oktatója által 
szervezett élőláncon a pedagógusok mellett álltak ki 
a pécsiek, diákok, tanárok, szülők és támogatók egy-
aránt. A több mint két kilométeres élőlánc az Ifjúság 
útjától a Mária utcáig ért, egyes tudósítások szerint 
kétezernél is több aktív résztvevővel. A kormánypro-
paganda megyei zászlóshajójának szerkesztősége ezt 

mégsem tartotta elég fontos hírnek ahhoz, hogy be-
számoljon róla – szemben például a megyei pergető 
horgászverseny rajtja által nyújtott izgalmakkal, ami 
viszont a címlapjukra kívánkozott.
Persze, abban sem volt sok köszönet, amit végül pa-
pírra vetettek. Terjedelmi okok miatt tényleg csak 
címszavakban következzenek a ferdítések és a való-
ság.
A bama.hu szerint az, hogy az állam ingyen vinné 
a pécsi víziközmű-hálózatot, csupán „a kormányzati 
támogatásként felajánlott működtetés”. A valóság ez-
zel szemben az, hogy a pécsi önkormányzat jelenlegi 
vezetésének fontos a pécsiek vagyonának megőrzése, 
ennek érdekében hozott fontos döntést a közgyűlés a 
legutóbbi ülésén.
Szintén ez a szerkesztőségnek a legnagyobb jóin-
dulattal sem nevezhető csapat adott teret a tények 
bármilyen fokú ellenőrzése nélkül annak a véle-

ménynek, miszerint „hamis közleményt adott ki a 
baloldali városháza”. A valóság ezzel szemben az, 
hogy a pécsi önkormányzatnál nem gyakorlat sem a 
ferdítés, sem a valóságtorzítás. A polgármesteri hiva-
tal kulturális osztályának – a Fidesz rombolása után 
– ismételt felállítása pedig a valóságban a jelenlegi al-
polgármester szakmai javaslata alapján történt meg, 
az előző alpolgármesternek minderre másfél év sem 
volt elég, érthető, ha savanyú neki a szőlő.

Nagyot futott a helyi kormányszócső 
bubimentes változata is. 

Ennek egykor volt kreatív munkatársa szerint „saját 
vállát ütögette” a polgármester, amikor beszámolt a 
hulladékszállítókkal folytatott egyeztetéseken tör-
téntekről. A valóság ezzel szemben az, hogy Péterffy 
Attila Facebook-posztjában elismerését fejezte ki a 
Biokom vezetésének a gyors és sikeres tárgyaláso-
kért, amivel tartós munkabékét teremtettek a hulla-
dékszállításban dolgozók munkabeszüntetését köve-
tően.
(Azt tényleg csak zárójelben jegyezzük meg, hogy 
ugyanez a felület valamiért nem csodálkozott rá 
hasonló vehemenciával a jobboldali politikusok – 
olykor valóban öntömjénező – megnyilvánulásaira, 
köztük például a szerinte a vállalkozóknak bérleti- 
díj-kedvezményt kiharcoló – és emiatt a közgyűlés-
ben nyilvánosan kiröhögött – Kővári Jánosra, vagy a 
„melóban dübörgő” Hoppál Péterre…)
És ha már a száguldó karnagy szóba került, akkor ér-
demes tőle is idézni egy gondolatot. Nos, az egykor 
pedagógusként is dolgozó, immár többszörös állam-
titkár egy Facebook-posztjában „baloldali hecckam-
pánynak” nevezte az országszerte egyre nagyobb tö-
megeket megmozgató pedagógustüntetéseket. Lelke 
rajta. Még szerencse, hogy kommentekben legalább 
ilyen erős a képviselő úr – legutóbbi ámokfutását 
helyre is tette a PécsMa.
Valami azt súgja, ezzel nem ért véget sem a kisem-
mizett pedagógusok, sem a fideszes álhírgyárak tör-
ténete, így minden bizonnyal a következő héten is 
újabb fejezettel kell jelentkeznünk nekünk is.

Hoppál: amerikai pénzből tüntettek
Rövid kommenttel tette tisztele-

tét Facebook-oldalunkon a pécsi 
fideszes országgyűlési képviselő, 
többszörös államtitkár, tehetséges 
karnagy, elismert kábelkihúzó szak-
politikus.

 l Nimmerfroh Ferenc
A napokban számoltunk be róla, hogy 
ismét több tízezren tüntettek Budapes-
ten oktatási reformokért. A szervező 
az ADOM Diákmozgalom volt, az 
október 23-i eseményről tudósító vi-
deókból és cikkekből kiderül, hogy a 
tömegben nagy számban voltak jelen 
fiatalok, diákok.
Hetek, hónapok óta zajlanak élőlán-
cok, sztrájkok, tüntetések az ország-
ban, az elmúlt 12 évben nem volt olyan 
ügy, ami ilyen hosszú időn keresztül 

ennyi embert meg tudott volna moz-
gatni. A demonstrációk mára az Or-
bán-rendszer elleni kiállássá is váltak, 
az oktatás súlyos problémáin keresztül 
tömegek fejezik ki elégedetlenségüket.
Bár a kormányzat bedobott egy hal-
vány ígéretet pedagógusi béremelés-
re, az érintetteket ez nem nyugtatta 
meg. Főleg mert közben egy budapesti 
gimnáziumból tanárokat rúgtak ki a 
polgári engedetlenségben való részvé-
telük miatt, míg másokat retorziókkal 
fenyegettek meg, a kormánypropagan-
disták és egyes kormányzati szereplők 
pedig ott hiteltelenítik a tiltakozókat és 
a tiltakozásokat, ahol és ahogy tudják.
Az egykori pedagógus és iskolaigaz-
gató, Hoppál Péter például a több 
tízezres tüntetésről szóló, „Tízezrek 
tüntettek a tanárokért Budapesten” 

című cikkünkhöz a Facebookon a kö-
vetkező kommentet írta: „Amerikai 
pénzből…”

Hogy milyen amerikai 
pénzről beszélt, és hogy azt 

a pénzt ki vagy kik kapják 
szerinte, az nem derült ki a 

kommentből. 

Az azonban biztos, hogy Hoppál Pé-
ternek bruttó 3,3 millió forint a havi 
fizetése. Nyáron 52 százalékkal emelte 
meg 16 államtitkárának illetményét 
Orbán Viktor, Hoppál ráadásul kép-
viselő is, onnan is kap fizetést, így jön 
ki ez a szolid összeg. Amiért egyébként 
egy tanárnak (a KSH szerint bruttó 
420 ezer forint körül van az átlagbér) 

nyolc hónapon át kell dolgoznia. Az 
átlag persze egy dolog, megkérdeztem 
egy pécsi középiskolai tanárt, mennyi 
a fizetése, és a következőket válaszol-
ta: „bruttó 380 ezer, 19 év munkavi-
szonnyal, egyetemi végzettséggel, osz-
tályfőnöki és SNI-pótlékkal, ágazati 
bérpótlékkal. Ebből 295 ezret kapok 
kézhez.”
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Az „Aktív Pécs – Megújuló Me-
csekoldal” projekt honlapján 

megjelent legújabb cikkből kiderül, 
hogy a „mecseki élménylánc” terve-
zett fejlesztései miként szolgálhat-
ják a biciklistákat. A szöveget változ-
tatások nélkül közöljük.

 l Pernecker Dávid
Az „Aktív Pécs – Megújuló Mecsekol-
dal” társadalmi egyeztetésnél vázolt 
lehetséges fejlesztési irányok nem csak 
a konkrét akcióterületeket érintik, 
hiszen a tervezett „mecseki élmény-
lánc” egyes helyszínei nem kizárólag 
tematikusan csatlakoznak egymáshoz, 
hanem ténylegesen is, olyan utakkal, 
amelyeket nem csupán a túrázók, sé-
tálgatók, pihenni vágyók használnak, 
hanem az aktív turizmus keretében 
például a biciklisták is. Épp ezért fon-
tos, hogy megvizsgáljuk annak a le-
hetőségeit is, hogy a program miként 
szolgálhatja a mecseki bringásokat.
Kincses Márk, az önkormányzat Tu-
rizmusfejlesztési Osztályának vezetője 
a fentiekkel kapcsolatban elmondta, 
hogy a városvezetés két évvel ezelőtt 
végzett kutatása rámutatott arra, hogy 
a Mecsek kifejezetten jelentős szere-
pet játszik a város népszerűségében, 
ugyanakkor a hegy infrastrukturális 
ellátottsága – és így az aktív turisztikai 
időtöltések lehetősége is – megrekedt 
egy több évtizeddel ezelőtti szinten. 
Ahhoz tehát, hogy a Mecsek ki tud-
ja szolgálni az aktív turizmus iránti 
megnövekedett igényeket, elengedhe-

tetlenek az olyan infrastrukturális fej-
lesztések, amelyek nemcsak vonzók a 
pécsiek és a turisták számára, hanem 
biztonságos keretek között vezetik 
is őket a sportolási lehetőségek és a 
mecseki látványosságok között. A cél 
tehát az, hogy azokat a természeti ér-
tékeket, amelyekre büszkék vagyunk, 
a lehető legjobban, leghatékonyabban 
– a legkevesebb környezeti terhelés-
sel és környezetkárosítással – tegyük 
hozzáférhetővé mindenki számára – 
mondta.
– Mindez nem beépítettséget jelent, 
hanem kiépítettséget. Ez fontos kü-
lönbség. Ez a kiépítettség a mecseki 
túra- és biciklis útvonalak kijelölé-
sét, lehatárolását és megvalósítását, 
valamint többek között a Mecsekre 
kirándulók tájékoztatási módjainak 
fejlesztését is jelenti. Hiszen, ha ezek 
a fejlesztések megtörténnek, akkor 
az erdőt is megfelelőbben használják 
majd rekreációs célokra az odaláto-
gatók. Ezzel párhuzamosan azonban 
a természetjárók szemléletformálása 
is szükséges annak érdekében, hogy a 
Mecsek szépségét, tisztaságát megőriz-
hessük – fogalmazott az osztályvezető.
A program akcióterületeinek felújítá-
sához és bővítéséhez mindezek okán 
elengedhetetlenek az infrastrukturális 
fejlesztések. A „pontszerű”, önmaguk-
ban álló fejlesztések nem fogják meg-
hozni a várt sikert – közölte.
Komplex, összefüggő fejlesztésekre 
van szükség, amelyek eredményeként 
az akcióterületek látványosságai egy-

másra épülhetnek, egymást erősíthe-
tik.
Egy jól kiépített mecseki kerékpárút-
hálózat ebben nagy szerepet játszhat, 
hiszen ha vannak megfelelő bicikli-
utak, az aktív turizmus szerelmesei 
könnyebben tekerhetnek el a „mecseki 
élménylánc” egyes látványelemeihez és 
használhatják az ott található szolgál-
tatásokat.
Nyilván nem lehet elmenni szó nélkül 
a pécsieket eléggé megosztó mecse-
ki hegyikerékpárosok mellett sem. A 
rendre kemény vitákat eredményező 
témáról Kincses Márk a következőket 
mondta:
– A kérdés az, hogy szeretnénk-e ki-
szolgálni ezt a sportot vagy nem. 
Szeretnénk-e, hogy a gyerekek tiszta 
levegőn, zöldkörnyezetben, adrenalin-
pumpáló tevékenységgel töltsék szaba-
didejüket a telefonnyomkodás helyett, 
vagy elfogadjuk, hogy számukra csak 
ez maradt. A program egyik fontos 
célja ugyanis az, hogy természeti érté-
keink bemutatásával kimozdítsuk a fi-
atalokat a gépek mögül. Megvannak a 
downhill-kerékpározásnak a szabályai 
és jó gyakorlatai arra vonatkozóan, 
hogy hogyan kell ezt a sportot elkülö-
níteni a túraútvonalaktól, és nyilván el 
is kell. Ennek a lehetőségeit tehát meg 
kell vizsgálni a fejlesztések során, hi-
szen jelenleg Pécsen ez még nem meg-
oldott.
Ripszám István, a Mecsekerdő Zrt. 
vezérigazgatója a fentiekhez hoz-
zátette, hogy noha „megvan a bája” 

annak, hogy a Mecsek déli oldalán 
izgalmas downhill-vonalon gurulhat-
nak le a bringások, ugyanakkor tudni 
kell, hogy a hegy ezen oldalán vannak 
olyan ritkának nevezhető értékes ter-
mészeti „életközösségek”, amelyekben 
a biciklisták károkat okozhatnak.
– Ameddig nincs megfelelő mederbe 
terelve a mecseki hegyikerékpározás, 
ameddig a biciklisták nem értik meg, 
hogy vannak olyan szabályok és elvá-
rások, amelyekhez alkalmazkodniuk 
kell, addig sajnos ez az ellenségesnek 
tűnő ellentét a biciklisek és a környe-
zetvédők között fenn fog maradni. Ez 
a helyzet csak egy olyan kölcsönös 
együtt gondolkodás után fog tudni 
pozitív irányba változni, amelyre most 
a program keretében lehetőség adód-
hat. Olyan downhill-nyomvonalat kell 
találni és megfelelően kiépíteni, ame-
lyet mind a bringások, mind a zöldek 
elfogadnak. Én úgy gondolom, hogy a 
jó irány az, ha a kerékpárosok számára 
valamilyen alternatívát fel tudunk kí-
nálni – tette hozzá.
Kitért arra is, hogy jelenleg a Mecse-
ken csak a déli oldalon (ami főként a 
Biokom NKft. kezelésében van) le-
hetséges a downhill-pálya kijelölése, 
ugyanis a hegy egyéb területein nincs 
olyan infrastruktúra kiépítve, ami ezt 
lehetővé tenné számukra. Az északi, 
növény- és állatvédelmi szempontból 
kevésbé érzékeny területen – például a 
sípályánál – lehetne ugyan egy jó brin-
gapálya, de annak tetejére visszajutni 
az utak hiányában körülményes és ne-
héz lenne – közölte.

Ezen a helyzeten javítana, ha 
például lenne egy biciklis 
felvonó a vonal mentén, 
de ameddig nincs, addig 

marad a déli oldal.

Ha viszont a kérdőívet kitöltő pécsi-
ek úgy döntenek, hogy a Misina-tető 
fejlesztésének határait kitolnák a sípá-
lyáig, és el tudnának ott képzelni egy 
hegyikerékpár-pályát, akkor az támo-
gatandó és meg is valósítható terv len-
ne – mondta Ripszám István.
A kevésbé „adrenalinos” bicikliutak 
kiépítése az akcióterületek között ke-
vesebb problémával jár. A Mecsekerdő 
Zrt. vezetője szerint ezeken a területe-
ken lehet akár új bringás nyomvonala-
kat is találni, de a már több mint száz 
éve meglévő, népszerű utak felújításá-
val és összehangolásával is gyönyörű 
biciklis-, futó- és sétautakat lehetne 
kialakítani. Azt ugyanakkor érdemes 
megfontolni – jegyezte meg – hogy a 
nagyobb távok megtételét jelentősen 

Hogyan fejleszthetők a mecseki       bringautak?

Vizsgálják a downhill-kerékpározás lehetőségeitVizsgálják a downhill-kerékpározás lehetőségeit

pécs 2022. október 31. pécsi hírek4



Közel kétezren már 
kitöltötték a kérdőívet

Egy hónapja indult a társadalmi egyeztetés a Mecsekoldal fejlesztési 
irányairól, az érdeklődés nagy, nemsokára pedig az egyetem hallga-

tóinak körében is megfuttatják a kérdőívet.

 l Pernecker Dávid
A városvezetés „Aktív Pécs – Megújuló Mecsekoldal” koncepciójának ke-
retében teljesen újjászülethetnek a város felett húzódó népszerű parkos- és 
zöldterületek. Mint ismert, a projekt gerincét egy nagyszabású társadalmi 
egyeztetés adja, az előre meghatározott akcióterületek tartalmáról ugyanis 
a pécsiek dönthetnek egy részletes online kérdőív kitöltésével (ahogy a pro-
jekthez illeszkedő Misina Ötletbörze esetében is történt).
A szeptember végén indult felmérés már egy hónapja tart, az érdeklődés 
pedig kifejezetten nagy. Ruzsa Csaba alpolgármestertől megtudtuk, hogy 
közel kétezren már kitöltötték a kérdőívet, ez a szám várhatóan november 
első napjaira meg is lesz.
– Örülünk, hogy folyamatos az aktivitás a pécsiek részéről, hiszen itt nem 
csak egy pár perc alatt végig klikkelhető kérdőívről van szó, hanem egy 
részletes, hosszabb időt igénylő folyamatról, amelynek keretében a pécsiek 
megfogalmazhatják pontos véleményüket. Bízunk benne, hogy ez a lelke-
sedés nem múlik a november végi határidőig. Azt látjuk tehát, hogy a pé-
csieket eléri és érdekli a projekt, ami köszönhető annak is, hogy a kérdőív 
kitöltőit különböző médiumokon, a Facebookon és például a Viberen is 
megkeressük – mondta az alpolgármester. Ezzel kapcsolatban hozzátette, 
hogy az „Aktív Pécs – Megújuló Mecsekoldal” projekt kérdőívét a Pécsi Tu-
dományegyetem hallgatóinak körében is (ide tartoznak a külföldi diákok 
is) népszerűsíteni fogják, ennek előkészítése és szervezése jelenleg is zajlik.

De mi történik a kérdőív kitöltése után? 

Ruzsa Csaba elmondta, hogy a 2021–2027-es ciklusban megvalósítandó 
összetett mecseki revitalizációs program tartalmi elemeit a pécsiek által 
támogatott javaslatokból állítják majd össze. A kérdőív kitöltésének no-
vember végi határideje után a pécsiek javaslatait és a felmerült ötleteiket 
megvizsgáltatják szakemberekkel és tervezőkkel, az ő szakvéleményük 
alapján ezután összeállítanak olyan ténylegesen kivitelezhető terveket, 
amelyek megvalósításáról a pécsiek – akárcsak a Misina Ötletbörze során 
– egy internetes szavazás keretében dönthetnek. Ezt követően indul meg a 
kivitelezések előkészítése.

megkönnyítő elektromos biciklik el-
terjedése miatt a mecseki kerékpáru-
takat valamilyen módon esetleg bő-
vítsék.
– Az utak összehangolása során a leg-
fontosabb az lenne, hogy a különböző 
szabadidős tevékenységeket végzők ne 
zavarják egymást. Tehát hogy a biciklis 
ne idegesítse a gyalogost, és fordítva. 
Azt kellene elkerülni, ami a Dömör-
kaputól a Tettyéig vezető vonalon je-
lenleg probléma, hiszen ezen az úton 
a sétálgatók mellett száguldoznak a 
biciklisták, ami nem szerencsés. Van-
nak ugyanakkor például olyan kevésbé 
használt erdészeti utak is ezen a vona-
lon, amelyeket át lehetne alakítani a 
bicajosok vagy a gyalogosok számára – 
mondta, hozzátéve, hogy az útvonalak 
„hálózatosítása” során természetesen 
figyelembe kell majd venni többek kö-
zött megannyi táj- és növényvédelmi 
szempontot ahhoz, hogy a „legkevésbé 
fájdalmas” nyomvonalakat megtalálják.

Bővülhet a kisvasút vonala
Ezeket a szempontokat azonban nem 
csak a kerékpárutak fejlesztése során, 
hanem a mecseki kisvasút lehetséges 
vonalbővítésekor is számba kell venni 
– emelte ki Ripszám István. A kisvas-
út vonalfejlesztése kapcsán hozzátette, 
hogy ha a pécsiek úgy döntenek, hogy 
az állatkert és a Mandulás kemping 
irányába bővítenék a síneket, akkor 
ebben az esetben elsősorban az okoz-
na – nem is kicsi – problémát, hogy 
hogyan oldják meg a sínek és a köz-
utak keresztezését. Ez az alternatíva 

ezért véleménye szerint kockázatos, 
ezért nagyon átgondolandó. A másik 
irányba, a Kisrét felé valamivel egysze-
rűbb lenne bővíteni a kisvasút vonalát, 
ebben az esetben ugyanakkor a sípálya 
keresztezése okozhat némi fejtörést.
A kisvasút fejlesztésével kapcsolatban 
felmerült többször is az ötlet, hogy a 
síneken futó vonat helyett a Kisrétig 
egy elektromos, gumikerekű vonat 
közlekedjen. Ugyanakkor Ripszám 
István hangsúlyozta, hogy a közhie-
delemmel ellentétben a sínek lefekte-
tése nem jár nagy ökológiai lábnyom-
mal. A sínépítéskor a tájseb látványos 
ugyan, de a munkákat követően gyor-
san és egyszerűen „vissza lehet adni 
a természetnek” a területet. Emellett 
a vonatvonal fenntartása, valamint 
az üzemeltetéssel járó környezetter-
helés sem jelentős (főleg, ha a vonat 
megújuló energiaforrásokat használ).  
A Mecsekerdő Zrt. vezetője szerint az, 
hogy kell-e egy síneken futó kisvasút 
és egy elektromos gumikerekű vonat 
is a hegyre, kérdéses. Inkább arra haj-
lik, hogy vagy az egyik, vagy a másik. 
Megjegyezte ugyanakkor, hogy az 
elektromos verzió szerinte elvesztené a 
„kisvasút-jellegét”.
Végezetül Ripszám István elmondta, 
hogy a kérdőív kiértékelését követően 
a Mecsekerdő Zrt. nyitott arra, hogy a 
szakmai egyeztetésben, valamint a ter-
vezési folyamatban, a konkrét fejlesz-
tési irányok meghatározásában aktív 
szerepet vállaljon.
A kérdőív a megujulomecsekoldal.hu 
oldalon érhető el.
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Sofőr viszi munkába a tankerület-vezetőt
Az RTL csatorna híradójának kamerája rögzítette, ahogy 

Bognár László, a szigetvári tankerület vezetője beszáll az 
autóba, miután a sofőr nagyjából fél órát várt rá. A tankerü-
leti igazgató otthona ötven kilométerre van a munkahelyétől. 
A Klebelsberg Központ szerint a tankerületi vezetőknek nincs 
személyi sofőrjük, és autót sem kapnak személyes használat-
ra. 

 l Nimmerfroh Ferenc
Korábban Hadházy Ákos független parlamenti képviselő már 
jelezte, hogy Bognárt sofőr viszi munkába, miközben a tanárok 
megalázóan keveset keresnek, és az egész közoktatás alulfinan-
szírozott.
Egy olyan országban, ahol krétára is alig van pénz, és egy olyan 
országban, ahol a menzán a gyerekek egészen elképesztő, étel-
nek nevezett valamiket kapnak a pénzhiány miatt, az, hogy egy 
tankerületi vezető sofőrrel járjon be a lakhelyétől sok tíz kilomé-
terre, ez elfogadhatatlan – mondta a híradónak Hadházy Ákos.

Ez a kettős mérce döbbenetes, hogy a tankerületek mit enged-
nek meg maguknak házon belül, és közben hogyan tartják fenn 
az intézményeket. Mert az intézményekben folyamatosan szed-
nek be pénzt, be kell vinni a gyerekeknek most már a nyomta-
táshoz papírt, mindenféle eszközöket kérnek be, mert egysze-
rűen nincs megfelelő anyagi háttere annak, hogy az intézményt 
normálisan működtessék – mondta a PDSZ ügyvivője, Nagy 
Erzsébet.
Bognár László évekig a Fidesz pécsi önkormányzati képviselője 
volt. Néhány hónapja, akkor már tankerületi igazgatóként, le-
mondott mandátumáról arra hivatkozva, hogy sem a munkahe-
lye, sem a lakhelye nem köti Pécshez.

Bognár László nem reagált az RTL 
megkeresésére.

Az iskoláknál éppen azt vizsgálják, át tudnak-e állni fatüzelésre a 
magas energiaárak miatt.

Öt buszmegálló 
újult meg idén
A városüzemeltetési vállalat, a Biokom NKft. meg-

bízásából zajlott a felújítás.

 l PécsMa.hu
Mint írja lapunkhoz eljuttatott közleményében a Bi-
okom, a munkálatok még tavasszal a Veress Endre 
utcában a „Műjégpálya” megállónál kezdődtek, majd 
nyáron az Alkotmány utcai buszmegállónál folytatód-
tak.

Ősszel az Ifjúság útján és a Táncsics 
utcában a „Szövetség utca” megálló is 

megújult.

Legutóbb az Esztergár Lajos úti „Olympia üzletház” 
megálló szépült meg, ezt a buszöblöt október 20-án, 
csütörtök délután adták át a forgalomnak.
A tájékoztató szerint a meglévő megállóöblöt vala-
mennyi projekt esetében elbontották, majd új pá-
lyaszerkezeti rétegeket, köztük nagy teherbírású 
pályabetont (CP) építettek be a szakemberek. Az 
elhasználódott, nyomvályús aszfaltburkolat helyett 
kialakított, a terhelésnek ellenálló burkolat így biz-
tonságosabbá és komfortosabbá teszi az autóbuszok 
közlekedését.

Az alábbi megállók és buszöblök 
újultak meg tehát idén Pécsen:

 ÄVeress Endre utcai „Műjégpálya” megálló – a bel-
város felé
 ÄAlkotmány utcai „Alkotmány utca” megálló – a 
belváros felé
 Ä Ifjúság utcai „Klinikák” megálló – a belváros felé
 ÄTáncsics Mihály utcai „Szövetség utcai” megálló – 
a belváros felé
 ÄEsztergár Lajos utcai „Olympia üzletház” megálló 
– Uránváros felé

A Biokom idén már nem tervez több buszmegálló-fel-
újítást, jövőre viszont folytatódnak a munkálatok.

Átadták az új pécsi tűzoltólaktanyát

A cél az volt, hogy Pécs olyan fontos pontján épüljön a laktanya, ahonnan sokkal rövidebb 
idő alatt elérhető mind Uránváros, mind pedig Kertváros.

 l Pernecker Dávid
Ahogy arról korábban már beszámoltunk, tavaly indult el a közel 6 milliárd forintos pályázati 
forrásból megvalósuló két új pécsi tűzoltólaktanya építése. Az egyik épület az Engel János József 
utcában – a meglévő laktanya mellett – kap majd helyet, ez a laktanya azonban később készül el. 
A másik épület a Tüzér utca és a Megyeri út csomópontjában viszont már megépült, korábban 
pedig a sajtó képviselői be is járhatták.

A Tüzér utcai laktanya 
hivatalos átadójára október 27-én került sor. 

Az eseményen többek között részt 
vett Péterffy Attila polgármester és 
Fürj Csaba önkormányzati képvi-
selő, valamint Őri László, a megyei 
közgyűlés elnöke és Horváth Zoltán 
főispán is.
Az átadón Góra Zoltán tűzoltó altá-
bornagy, az Országos Katasztrófa-
védelmi Főigazgatóság főigazgatója 
mondott beszédet. Mint közölte, a cél 
az volt, hogy Pécs olyan fontos pont-
ján épüljön a laktanya, ahonnan sok-
kal rövidebb idő alatt elérhető mind 
Uránváros, mind pedig Kertváros. 
Pécs nyugati és déli része mellett a 

laktanyából 27 közeli településre is könnyebben tudnak majd kivonulni – tette hozzá. Az épület-
be a pécsi katasztrófavédelmi kirendeltség és a hivatásos tűzoltó-parancsnokság egy része költö-
zött. Góra Zoltán „Magyarország egyik legkorszerűbb” laktanyájának legfontosabb paramétereit 
és felszereltségét is ismertette: a földszinten négy szerállás, hírközpont és több technikai helyiség 
kapott helyet, ezek fölött alakították ki a tűzoltók 24 órás szolgálatához szükséges szobákat. A 
második emelet a kirendeltség székhelye, itt elsősorban irodák találhatók. A kétemeletes lakta-
nya mindemellett két gépjárműfecskendő, egy műszaki mentőszer és egy magasból mentőszer 
bázisaként is funkcionál. A laktanyaépítéshez a telket a város biztosította, ezt a főigazgató meg 
is köszönte az önkormányzatnak. A laktanya alapterülete 1600 négyzetméter, amelyhez egy 50 
férőhelyes parkoló is tartozik.
A két laktanyát magában foglaló teljes projekt 5,994 milliárd forint vissza nem térítendő támoga-
tásból valósul meg, ebből a Tüzér utcai épület a város támogatásával együtt több mint 1 milliárd 
288 millió forintból készült el. Góra Zoltán beszédét követően az egyházak képviselői megáldot-
ták az épületet, amelyet a jelenlévők be is járhattak.
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„Én csak próbálok jobb lenni, mint amik ti vagytok”

Pankotai Lili híres lett. Pedig csak annyi történt, 
hogy a Ciszterci Rend Nagy Lajos Gimnáziumának 

18 éves, végzős diákja elmondott egy slam poetry 
szöveget (valójában egy verset) az október 23-ai, 
több tízezres, az oktatási reformokért megrendezett 
demonstráción Budapesten. Miután iskolája másnap 
elhatárolódott tőle, napokig tele volt a sajtó és a kö-
zösségi média a pro és kontra véleményekkel és ál-
láspontokkal. Összefoglaljuk, mi történt.

 l Nimmerfroh Ferenc
A szöveg, amiből az alábbiakban idézünk néhány 
részletet, alapjában egy indulatos társadalom- és 
kormánykritika, 5-6 olyan trágár kifejezéssel, amit 
messze nem csak a fiatalok használnak napi szinten 
az országban. Hogy ekkora balhé lett belőle, annak 
több oka van: 

 Ä erősen kritizálja az Orbán-rendszert;
 Ä előadása nem szokványos formában és stílusban 
történt;
 Äolyasvalaki mondta el, aki nem karaktergyilkol-
ható az orbáni propaganda megszokott módsze-
reivel (Soros, Gyurcsány), a trágár kifejezések vi-
szont jó támadási alapot adnak ahhoz, hogy vele 
az egész, az oktatással kapcsolatos, de már egyre 
inkább az általános elégedetlenséget kifejező tün-
tetéshullámot hitelteleníteni lehessen.

Néhány részlet Pankotai Lili szövegéből (a teljes szö-
veg a PécsMa.hu oldalon megtalálható):

„Meg mertem kérdezni a keresztény-konzervatív,
az ‘apa férfi, az anya nő’-iskolámban, hogy:

»Tanárnő, mégis mi a véleménye a tüntetésekről?«
Mert tényleg érzem a szomszéd nyomást

a mi magunk hátán is, hogy a 12 éves 
Putyin-barátságunk mehet a kukába.

De mi mégse hagyjuk, mert a rezsiár fontosabb, 
mint Európa most is.”

„Mennyire jogos vajon, hogy tizenévesen,
ha ez a hangom, az csakis a baloldalé?

A bal meg, ha éppen nem olyan, képes
azt mondani, hogy a jobbé,

pedig vágod? Én csak próbálok jobb lenni, mint 
amik ti vagytok.

És a legfaszább az egészben, hogy nektek volt is 
lehetőségetek a rendszerváltásra.

Tőlünk várjátok a jövőre való megváltást?”

„A generációm vállalja fel a hivalkodást, hogy 
leszarjuk,

ki az anya, és ki az apa,
csak szeresse azt a gyereket, akit a ti nemzedéketek 

nem mert felnevelni sem.”

„És nekem nemcsak a sajátom az érdekem,
nem is a te érdemed,

hanem megtanultam 56 október 23-át,
és fáj, amikor a mai fiatalok kiállnak magukért és 

tanáraikért,
és azt mondják rájuk, a buzi libsik azt akarják, övék 

legyen minden,
és ezért harcolnak, mindenért.

Mert hallod? Nem.
Szeretnék gondolkodni, és a világgal végre nem 

szembemenni.
Azt hiszed, nem tisztelem a múltat?

Hogy Petőfi és Csokonai nekem egy rég elfeledett 
kulturális ultra?

Hát vágod? Rohadtul nem.
Pont arra nevelt a 12 pont és az aradi vértanúk,

amiért éppen itt most felszólalok,
bár lehet, szerinted túlvadult.”

Másnap ez a poszt jelent meg a pécsi 
intézmény Facebook-oldalán:
„Intézményünk nevében kijelentem, hogy tiszteletben 
tartjuk a szabad véleménynyilvánítás jogát, ellenben 
elhatárolódunk tanulónk, Pankotai Lili 2022. október 
23-i nyilvános felszólalásától. Messzemenően elutasít-
juk annak minden, a keresztény értékekkel össze nem 
egyeztethető tartalmát és narratíváját. dr. Nyisztor 
Zsolt igazgató”

Mások ennyivel nem elégedtek meg, Pankotai Lili ki-
rúgását követelték, mondván, nincs helye egy egyhá-
zi intézményben annak, aki nyilvánosan így beszél. 
A pécsi egyetem bölcsészkarának dékánja, Heidl 
György viszont közösségi oldalán azt írta: „Hihetet-
lenül álszent és képmutató magatartás az, amelyik 
»keresztény értékekre« (nota bene: mindig ezzel 
a kifejezéssel kezdődik a hamiskodás) hivatkozva 
számon kéri az öntudatos, igazságérzettől fűtött ti-
nédzseren a szabadszájúságot, és nem kéri számon a 
szólás szabadságát a »keresztény értékek« hivatalos 
képviselőin.”
Szép hagyományai vannak pedig a magát keresz-
tény-konzervatívnak (mostanában gyakran a nor-
malitás képviselőiként hivatkoznak magukra) 
mondó hazai politikai táborban is a trágárságnak. 
Az egyik leghíresebb normális például Bayer Zsolt 
„publicista”, aki néhány éve magas állami kitüntetést 
is kapott munkásságáért, noha szövegeiben időnként 
hemzsegnek a durva és trágár kifejezések. Bayer a ta-
vaszi választási kampányban, március 21-én éppen 
a Ciszterci Rend Nagy Lajos Gimnáziumában, azaz 
Pankotai Lili iskolájában vett részt egy kampányren-
dezvényen többek között Kővári Jánossal, a Fidesz 
országgyűlésiképviselő-jelöltjével együtt. Kővári sze-
rint egyébként prosztó volt a 18 éves pécsi diáklány 
szövege, furcsa, az 59 esztendős, nemrég Lovagke-
reszttel kitüntetett, állítólag keresztény és konzer-
vatív Bayerrel szemben nem volt ennyire kritikus, 
vidáman fotózkodott vele.
Október 25-én, kedd este Pécsett a Nagy Lajos előtt 
civilek flashmobot rendeztek Pankotai Liliért. 

A megjelentek Lilinek írt leveleket 
hoztak magukkal és adtak át a 

lánynak, amelyekben támogatásukról 
biztosították.

Lili a következőket mondta a levelek átvétele után: 
„Ezt az egészet, ami történt, nagyon szeretném, hogy 
ha arra használnánk fel, hogy mi, magunkban pró-
báljunk meg valami jót alkotni, hogy ha már segítsé-
get nem kapunk. Indítsunk fórumokat, ahol a diákok 
és a tanárok együtt tudnak beszélgetni, mert úgy tű-
nik, hogy más nem nagyon kíván minket meghall-
gatni. Úgy gondolom, hogy egy olyan dolog indult 
el vasárnap, ami ráébresztett minket arra, hogy na-
gyon, nagyon sokan vagyunk.”
Lapzártánkkor ellentmondó hírek érkeztek arról, 
hogy a végzős gimnazista folytathatja-e tanulmánya-
it a gimnáziumban. Egyes források szerint felajánlot-
ták neki a „közös megegyezéssel” való távozást.

Pankotai Liliért rendeztek flashmobotPankotai Liliért rendeztek flashmobot
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Áthelyezték a Móricz Zsigmond téri kutyafuttatótÁthelyezték a Móricz Zsigmond téri kutyafuttatótÁthelyezték a Móricz Zsigmond téri kutyafuttatót
Kompromisszumos megoldás született a kutyások és kör-

nyéken élők között.

 l Pernecker Dávid

Elbontották és új helyre helyezték át a Móricz Zsigmond téri 
kutyafuttatót. Az október 26-án megkezdett munkával kapcso-
latban Auth István, a körzet önkormányzati képviselője tartott 
sajtótájékoztatót a helyszínen.
Felidézte, hogy a kutyafuttató kialakítását két éve több környé-
ken élő kutyatartó kezdeményezte, mivel a Móricz Zsigmond 
téren lévő zöldterület korábban is kedvelt találkozási pontja volt 
a gazdiknak és a kutyáknak. A futtató megépítését (amelyet a 
képviselő saját keretéből finanszírozott) egy 9 hónapos egyez-
tetés előzte meg.

Többek között a környék társasházaiban 
közvéleménykutatást végeztek, fogadóórákat és 

lakossági utcafórumot is tartottak. 

Auth István hozzátette: azért, hogy a többi lakó nyugalmát a ku-
tyák ne zavarják, a futtatónál nyitvatartási időt határoztak meg 
(reggel 8 és este 8 között lehetett használni).
– Sajnos az itt élőknek mégis problémát okozott a hangos uga-
tás, az ügy pedig bíróságig jutott, a bírósági döntés előtt azonban 
sikerült egy kompromisszumos megoldást kötnünk a lakókkal, 
ennek eredményeként a területen belül egy távolabbi helyre he-
lyezzük át a kutyafuttatót, a volt Domus üzletház mellé. Bízom 
benne, hogy így a kutyások és a lakók közötti probléma megol-
dódik – mondta a képviselő.

Takarékossági intézkedések 
a kulturális intézményeknél
Egy új, költséghatékony koncepció mentén működnek majd a pécsi 

kulturális intézmények, de a látogatók továbbra is élvezhetik a kiállí-
tásokat és programokat. A részletekről a ZSÖK tájékoztat.

 l PécsMa.hu
A hét négy napján továbbra is sza-
badon megtekinthetők a Zsolnay 
Kulturális Negyed állandó látniva-
lói. A kiállítások november 2-től 
csütörtöktől vasárnapig várják a 
pécsieket. A programok terén nem 
lesz visszaesés, sőt, igazi sztárpará-
déra készülhetünk! Az E78-ba ér-
kezik az Aranyakkord, a Kowalsky 
meg a Vega, ByeAlex, Krúbi, de lesz 
Zsolnay Színház Mucsi Zoltánnal, irodalmi est Mácsai Pál, Máté Gábor és 
Lukács Miklós előadásában, Sebestyén Balázs és Bősze Ádám is ide látogat. 
A rendezvényeken 20 fokos hőmérsékletet biztosítanak. A kiállításokon 
nyitvatartási időben 16 fok lesz, az esti látványvilágításokat mellőzik.

A téli szünet idejére újra teljes nyitvatartás lesz. 

A Kodály Központ programjaiban nem lesz változás, a ház azonban a 
rendezvénymentes napokon zárva tart majd. Az aula csökkentett hőmér-
séklettel fog működni, így jobb melegebb öltözékkel készülni. A belvárosi 
helyszínek – Ókeresztény Mauzóleum, Művészetek és Irodalom Háza, Pé-
csi Galéria – nyitvatartása is mósodul, a Boldogság Háza pedig ideiglene-
sen bezár.  További részletek a PécsMa.hu oldalon olvashatók.
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Minden várakozást felülmúló érdeklődés övezte 
a pécsi akvapark tervpályázatát. Összesen 14 

pályamunka érkezett be az október 27-i határidőig 
– közölte az önkormányzat.

 l PécsMa.hu
– Azért, hogy a pécsiek igényeit legjobban kielégítő, 
fenntartható és gazdaságosan üzemeltethető akva-
park készülhessen, augusztus elején tervpályázatot 
hirdettünk a tervezők kiválasztására – idézte fel Tö-
rök Ottó, a pécsi sportfejlesztések koordinálását vég-
ző polgármesteri biztos a közlemény szerint.
A biztos azt is megosztotta, a pályázat egy speciális 
közbeszerzési eljárás, amelynek célja a benyújtott mű-
vek alapján a tervező kiválasztása. A jelentős összegű, 
stratégiai beruházásoknál a szakmai szervezetek is 
javasolják a tervpályázat meghirdetését, ilyen eljárás 
előzte meg például az új pécsi vásárcsarnok, vagy ko-
rábban az Európa Kulturális Fővárosa projekt kereté-
ben megvalósult kulturális intézmények létesítését is.

– Arra azonban még nem volt példa Pécsett, hogy 
ilyen sok jelentkező legyen egy tervpályázaton. Lát-
szik, hogy a projekt megmozgatta a szakmát, és az is, 
hogy nívós, magas szakmai színvonalú pályaművek 
érkeztek be – foglalta össze Török Ottó. 
Az önkormányzati közleményben hangsúlyozzák: a 
beadott dokumentumok titkosak.

Azokat csak a bíráló bizottság 
tagjai ismerhetik meg. 

Az október 27-i borítékbontáson a testület tagjai 
közül ott volt Péterffy Attila, Pécs polgármestere és 
Perényi Lóránt, az Építési és Beruházási Miniszté-
rium építészeti stratégiáért felelős helyettes állam-
titkára.
A bíráló bizottságnak egy hónapja van arra, hogy 
értékelje a pályaműveket, ezt követően pedig év vé-
gégig kell azokat bemutatni a nyilvánosság számára 
– zárul a városházi tájékoztató.

Indul az újabb csarnoképítés 
a Déli Ipari Parkban
A fejlesztés lehetővé teszi, hogy további munkáltatók települjenek 

Pécsre.

 l PécsMa.hu
Október 24-én egy újabb infrastruktúrafejlesztési, valamint egy csarnok-
építései projekt indult meg a Déli Ipari Parkban – közölte a városvezetés.
Mint írják, a projektek kivitelezését végző vállalkozó 2022 szeptemberé-
ben kapott munkaterületet az önkormányzattól. Az összesen mintegy 2870 
négyzetméteres hasznos alapterületű épület (melyből mintegy 2200 négy-
zetméter a csarnok területe) és a hozzá kapcsolódó infrastruktúra meg-
építésére 9 hónap áll a vállalkozó rendelkezésére. Az ingatlan gépjárművel 
való megközelítése a déli oldalról már kialakított útcsatlakozás segítségével 
belső úton már jelenleg is biztosított. 

A terület az Időjós út felől közúti csatlakozással 
rendelkezik.

A csarnoképületet három részre oszthatóan 
alakítják ki:

 Ä irodaépület (2 szint)
 Ä szociális blokk (2 szint)
 Ä gyártócsarnok és fedett nyitott szín (gyártó- és tárolóterülettel, hálóva-
salt ipari padló padozattal, hőszigetelt, kültérbe nyíló, ipari szekcionált 
kapukkal).

Az infrastruktúrafejlesztési pro-
jektben a csarnoképítési beruházás 
közműbekötéseinek (víz, szeny-
nyvíz, csapadékvíz), közlekedési 
kapcsolatainak (nagy teherbírású 
út, járdák) kialakítását, illetve a zú-
zottkő burkolatú manipulációs tér 
kiépítési költségeit, valamint a már 
megépített parkoló – 40 férőhellyel 
történő – bővítését finanszírozzák. 
A fejlesztés lehetővé teszi, hogy 
további munkáltatók települjenek 
Pécsre, biztosítva így a város gaz-
daságának erősödését.

Nagy siker a pécsi akvapark tervpályázata
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Remek hírünk van: már nem kell sokáig várniuk 
az adventi koszorú, a forralt bor, a betlehe-

mezés, a mézeskalács, színes égősorok és díszek, 
egyszóval a szeretet ünnepe, vagyis a karácsony 
szerelmeseinek! November 25-e és december 24-e 
között rendezik meg a XI. Pécsi Adventi Kézmű-
ves- és Mesevásárt a Széchenyi téren. 

 l PécsMa.hu
Október 27-éig várták a kitelepülők jelentkezését 
a szervezők, olyan kézműveseket, borászatokat, 
vendéglátósokat kerestek, akik termékeikkel a leg-
magasabb színvonalon emelik majd a különleges 
karácsonyi rendezvény fényét, a látogatók számára 
egyedi élményeket tudnak nyújtani.

A részletes programot egyelőre 
nem tette közzé a szervező Zsolnay 

Örökségkezelő NKft.

Lapunknak viszont elárulták, hogy az adventi for-
gatagban a pécsiek felkereshetik például a Mikulás 
házát, és a szívmelengető programok mellett minő-
ségi portékákból válogathatnak. Igazi különlegesség 
az adventi épületfestő gyerekrajzpályázat, melynek 
jelentkezési időszaka október 24-én indult.

Újra a legkisebb pécsiek rajzaitól lesz fényes a dzsámi
A közönség idén adventkor is hatalmas méret-

ben csodálhatja meg a dzsámi homlokzatán a 
minifényfestők alkotásait. Íme a pályázati felhí-
vás!

 l PécsMa.hu
Tavaly országszerte több mint háromezer gyermek 
nevezett a Zsolnay Örökségkezelő NKft. által meg-
hirdetett pécsi Adventi Épületfestő Gyerekrajzpá-
lyázatra. És ahogy az már szinte hagyomány, idén is 
várják a kis pécsiek szép rajzait!
A pályázat célja, hogy a gyerekek úgy színezzék ki 
a dzsámi mintasablonját, hogy az minél jobban il-
leszkedjen az ünnep hangulatához, az ikonikus pécsi 

imaház szellemiségéhez. A szervezők azt javasolják, 
hogy a rajzok kövessék a dzsámi épületének formavi-
lágát, legyenek minél részletesebbek és színesebbek, 
hogy az épületfestés ezáltal látványosabb lehessen 
– gondoljanak az Adventi Kézműves- és Mesevásár 
forgatagára is.

Ennek érdekében célszerű vízfestéket, 
filctollat, temperát vagy akrilt 

használni.

A pályázatra idén három 
korosztályban lehet nevezni:

 Ä I. korcsoport: óvodások (4–6 évesek)
 Ä II. korcsoport: 6–10 éves alsó tagozatos tanulók 
(1–4. osztály)
 Ä III. korcsoport: 10–15 éves felső tagozatos tanu-
lók (5–8. osztály)

A pályamunkákat október 24. – november 20. (éjfél) 
között várják elektronikusan, postán vagy személye-
sen leadva.
Az előválogatást követően kategóriánként 40-40 mű 
kerül a döntőbe, de hogy senki se legyen csalódott, a 
szervezők minden – a versenykövetelménynek meg-
felelő – alkotást digitalizálnak, a helyszínen befotóz-

nak és karácsony előtt közzétesznek. Így a szülők 
letölthetik a honlapról gyermekük alkotását, melyet 
utána akár karácsonyi üdvözletként meg tudnak osz-
tani, tovább tudnak küldeni a rokonoknak, barátok-
nak. A döntőbe jutott alkotásokat advent második, 
harmadik és negyedik hétvégéjén, sötétedés után a 
pécsi dzsámi épületének déli homlokzatára vetítik, 
a nagyközönség így személyesen, teljes életnagysá-
gában is megtekintheti a szó szerint is ragyogó mű-
veket. A közönségszavazás a gyerekrajzpalyazat.hu 
oldalon zajlik majd december 9. és 19. között.
Minden korosztályban három szakmai- és egy kö-
zönségdíjat osztanak ki, a nyertesek értékes jutalom-
ban részesülnek.
További részletek a PécsMa.hu és az adventpecs.hu 
oldalon találhatók.

Így adható le a pályázat
A pályázat beküldésének határideje: november 
20., éjfél. Elektronikusan: szkennelve a gyerek-
rajz@zsn.hu e-mail-címre, személyesen: a Zsol-
nay Kulturális Negyed, Zsolnay Infopont&Shop, 
postán: ajánlott küldeményként postázva: ZSÖK 
– Adventi Épületfestő Gyerekrajzpályázat, Pécs, 
7603 Pf. 27. címre lehet leadni a műveket.

Idén is lesz karácsonyi vásár!
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Nagy vitákat generált a Tettye új forgalmi rendje a lakossági fórumon

Szeptemberben vezették be az 
új, cirkulációs forgalmi rendet a 

Tettyén. Az első hónap tapasztalatai 
után a terület önkormányzati képvi-
selője, Horváth Tamás október 27-én, 
csütörtök este lakossági fórumot tar-
tott, ahol mindenki elmondhatta, mit 
gondol a változásról. Megegyezés 
a lakók között nem született arról, 
hogyan kellene módosítani az új ren-
den, de a megjelentek többségének 
voltak problémái a változással.

 l Szakács Miklós
Nagy érdeklődés mellett indult el a 
lakossági fórum, ugyanis az esemény 
helyszíne a kezdésre gyakorlatilag 
megtelt, jó 150 tettyei lakos tette tisz-
teletét. Kezdésként Horváth Tamás 
önkormányzati képviselő vázolta fel, 
miért volt szükség a forgalmi rend 
megváltoztatására. Szerinte lakossági 
igény alapján kezdtek bele a módosí-
tásba, száznál is több aláírást kapott, 
amely az egyirányúsítást kérte.
Az első felhorkanás itt érkezett meg, a 
fórum résztvevői közül sokan kétségbe 
vonták a képviselő állítását. 

Nehezményezték, hogy őket 
senki sem kérdezte meg, 
a változásról az új rend 

bevezetése előtt pár nappal 
értesültek csupán.

Egy tettyei lakos ekkor egy petíciót 
nyújtott át Horvát Tamásnak, 190 alá-
írással. Ezen 18 javaslatot tettek arra, 
hogyan módosítsák a forgalmi ren-
det, köztük kérték, hogy minősítsék 
lakó-pihenő övezetté a Vince utcát, és 
tiltsák ki az átmenő forgalmat.
A fórum során nem volt ritka a han-
gos szóváltás – szerencsére durvaság 
azért nem jellemezte az eseményt –, 
az pedig azért szépen körvonalazó-
dott, hogy a Tettye utcai lakók alap-
vetően örülnek a változásnak, a Vince 
utcában azonban meglehetősen nagy 
az elégedetlenség.

A köze háromórás 
eseményen a környék 
lakói az alábbi 
problémákat sorolták:

 ÄA Vince utca forgalma nagyon 
megnőtt, elviselhetetlenül sok 
autó megy arra.
 ÄA Vince utca burkolata tönkre-
ment a nagy forgalomtól, lassan 
már gyalogosan is balesetveszé-
lyes.
 ÄA parkoló kocsik miatt néhány 
kisebb utcából lehetetlen bekanya-
rodni a Vince utcába.
 Ä Szeretnék, ha a korlátozott várako-
zási övezet határát kitolnák.
 ÄAz átmenő forgalom túl nagy, a 
lakók szeretnék, ha ezt valamilyen 
formában kitiltanák a környékről.

 ÄA Vince-patak zsiliprácsát ritkán 
tisztítják, ami sok kellemetlenséget 
okoz.
 ÄA lakók attól félnek, télen, ha lefagy 
az út, lehetetlen lesz feljutni a Vince 
utcán.
 ÄVoltak, akik szerint meg kellene 
fordítani az egyirányúsítást, hogy a 
Tettye utcán lehessen felfelé menni, 
a Vince utcán pedig lefelé.
 ÄA parkoló autók több utcában szin-
te ellehetetlenítik a közlekedést, 
gyalogosan, babakocsival sokan 
már nem is mernek sétálni.
 ÄTöbben nehezményezték, hogy a 
Tettye tér felől, hiába van kint be-
hajtani tilos tábla, mégis sok autós 

ott jön lefelé a Tettye utcán. A kör-
nyék lakói szeretnék, ha nemcsak 
táblával, hanem fizikailag is lezár-
nák az utca tetejét.

A legtöbb panasz, és annak kapcsán 
felmerülő javaslat részletesebb vizs-
gálatot igényel, így a Biokom fóru-
mon megjelent munkatársai ígéretet 
tettek arra, hogy ezek megvalósításá-
nak elvi lehetőségeit meg fogják vizs-
gálni. Horváth Tamás azt mondta, a 
korábbi forgalmi rendet biztosan 
nem állítják vissza, azonban a felme-
rült panaszok fényében arra töreked-
nek, hogy tovább tudják finomítani 
az új szabályt.
Mivel forgalomtechnikai szempont-
ból nem igényel külön elemzést, így a 
képviselő azt ígérte a lakóknak, hogy 
a korlátozott várakozási övezet bőví-
téséről be fog nyújtani egy javaslatot a 
közgyűlésben. A Biokom részéről arra 
is ígéretet kaptak a környék lakói, hogy 
a kikanyarodások megkönnyítése ér-
dekében tükröket helyeznek ki néhány 
szűkebb kereszteződésbe.
Összességében elmondható, hogy a la-
kossági fórum résztvevőinek nagyobb 
része kritikákkal érkezett az esemény-
re, olyanok viszonylag kevesen voltak, 
akiknek maradéktalanul elnyerte a tet-
szését az új forgalmi rend. Abban vi-
szont nagyjából konszenzus volt, hogy 
a régi rendszer senkinek sem volt jó, 
azon változtatni kellett.

Népszámlálási 
közlemény
Tájékoztatás a számlálóbiztosi adatszolgálta-

tás módjáról, határidejéről, megtagadásának 
jogkövetkezményeiről.

A 2022. évi népszámlálásra október 1. és novem-
ber 28. napja között kerül sor Magyarországon.  
A számlálóbiztosi terepmunka – a népszámlálási 

kérdőív online kitöltési lehetőségének meghosszab-
bítására tekintettel – október 20. és november 20. 
napja között zajlik, ebben az időszakban az adat-
szolgáltatás a számlálóbiztosok közreműködésével, 
személyes interjúk által teljesíthető.
Az eddig eltelt időszak visszajelzései alapján előfor-
dulhat, hogy Önt – az összeíró alkalmazás hibája 
miatt – annak ellenére keresi fel a körzetében szám-
lálóbiztos, hogy online már kitöltötte a kérdőívet. Ha 
erre sor kerülne, természetesen ismételten nem kell 
adatot szolgáltatni, csak tájékoztassa a számlálóbiz-
tost az online kitöltés tényéről, és a kitöltést igazoló 

kódot lehetőség szerint mutassa be. Amennyiben 
a számlálóbiztos akkor kereste fel lakóhelyét, ami-
kor nem tartózkodott otthon, úgy a postaládájában 
egy „Értesítő” elnevezésű dokumentumot helyez 
el, amin az összeíróval történő kapcsolatfelvételhez 
minden szükséges adatot feltüntet.
A statisztikai adatgyűjtés során az adatszolgáltatás 
jogszabály értelmében – csak egyes kérdések tekin-
tetében megtagadható válaszadás kivételével – kö-
telező, a megtagadás szabálysértésnek minősül.

Dr. Lovász István 
s.k. jegyző, helyi népszámlálási felelős

 Horváth Tamás képviselő vázolta,  Horváth Tamás képviselő vázolta, 
miért volt szükség a változtatásramiért volt szükség a változtatásra
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Ügyeleti ellátás Pécsen
Baleseti ügyelet – PTE Klinikai Központ

+36 72/536-000 • 7624 Pécs, Ifjúság útja 13. 

Felnőtt háziorvosi ügyelet – PTE Klinikai Központ

+36 72/515-104 • 7624 Pécs, Ifjúság útja 13.  
hétköznap 15.00–07.00; szombat, vasárnap és ünnepnapokon 0–24 óráig 

Gyermek háziorvosi ügyelet – Gyermekklinika

+36 72/515-104 • 7621 Pécs, József Attila utca 7. 
hétköznap 15.00–07.00; szombat, vasárnap és ünnepnapokon egész nap 

Fogászati ügyelet

+36 72/535-901 • 7621 Pécs, Dischka Győző utca 5. 
szombat, vasárnap és ünnepnapokon 07.00–17.00

Állatorvosi ügyelet

Pécsi Járási ügyelet és megyei kijáró állatorvosi ügyelet. Az ügyeleti szolgá-
latot sürgős, életveszélyes esetek ellátására tartják fent. Az ügyeleti ellátás 

felárral történik.
A Pécsi Járási ügyelet és a megyei kijáró állatorvosi ügyelet elérhetősége: 

+36 30/970-5419 • szombat–vasárnap 08.00–20.00
A Hársfa úti állatorvosi rendelő elérhetősége: 

+36 30/202-6492 • 7627 Pécs, Hársfa út 27. • szerdánként 18.00–22.00
További elérhetőségek a megye állatorvosi ügyeleteihez: baranyaugyelet.hu

Gyógyszertári ügyeletek

Pécsen tíz gyógyszertár látja el heti váltásban, hétfő zárástól a következő 
hétfő nyitásig az ügyeletet. Emellett hétvégén és hétközi ünnepnapokon 

további gyógyszertárak is ügyeletet tartanak.
További részletek a patikavilag.hu és a pecs.hu oldalon olvashatók.

Pécs M. J. Város Közgyűlésének alábbi önkormányzati rendeletei 2022. ok-
tóber 25. napján léptek hatályba:

26/2022. (X.24.) Ör. az önkormányzati ingatlanok vagyoni jellegének 
megváltoztatásáról szóló 45/2011. (IX.27.) önkormányzati rendelet módo-
sításáról;

27/2022. (X.24.) Ör. az önkormányzat tulajdonában lévő lakások bérleté-
ről, elidegenítéséről és használatáról szóló 44/2012. (IX.24.) önkormányza-
ti rendelet módosításáról;

28/2022. (X.24.) Ör. a hulladékgazdálkodási közszolgáltatásról és annak 
kötelező igénybevételéről szóló 55/2013. (XII. 17.) önkormányzati rendelet 
módosításáról;

29/2022. (X.24.) Ör. a Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati 
Ösztöndíjrendszer helyi szabályozásáról szóló 37/2007. (IX.14.) önkor-
mányzati rendelet módosításáról.

Az alábbi rendelete 2022. október 26. napján lép hatályba:

30/2022. (X.25.) Ör. a pénzbeli és a természetben nyújtott szociális ellá-
tásokról és gyermekvédelmi támogatásokról szóló 3/2015. (II.17.) önkor-
mányzati rendelet módosításáról.

A közgyűlés által hozott rendeletek és határozatok a gov.pecs.hu oldalon az 
önkormányzat menü/testületi munka almenü/közgyűlési munka almenü/
hozott rendeletek vagy hozott határozatok pontja alatt érhetők el.

Pécs, 2022. október 26. 

Rendelet

Állandó véradási lehetőség: Pécsi Regionális Vérellátó Központ (Pacsirta u. 
3.) • Telefon: +36 72 215-634 vagy +36 72 211-920

Megközelíthető a 30, 130, 103, 55 járatokkal. 

Véradóknak ingyenes parkolási lehetőséget biztosítanak az intézmény ud-
varában.

Véradási időpont: csütörtök: 8.00–17.00; szerda, péntek: 8.00–15.00

Továbbra is tart az Országos Vérellátó Szolgálat és a Libri Könyváruház 
közös akciója: november 18-ig minden véradásért 20 százalékos kedvez-
ményes vásárlásra jogosító kupont kapnak a véradók.

A véradók adománya a betegek számára a gyógyulást, gyakran a túlélést, 
az életben maradást jelenti. A vérkészlet egyensúlyát egyre nehezebb fenn-
tartani, ugyanakkor a kórházi felhasználási igények is folyamatosan emel-
kednek. Aki teheti, adjon vért! Az intézetek nyitva vannak, a véradások 
helyszínei biztonságosak, ügyelnek mindenki egészségére.

Megfelelő körülmények között tárolva a vörösvérsejt 35 napig, a tromboci-
ta 5 napig, míg a plazmakészítmény 2 évig használható fel, ezért különösen 
fontos a véradások folyamatossága. A vér pedig kizárólag véradással pótol-
ható, biztosítható. 

Véradáshoz hozza magával a személyazonosító igazolványát, lakcím- és 
tb-kártyáját. 

További részletek: ovsz.hu; voroskereszt.hu; veradas.hu

Véradás november 2–4.

A közalkalmazottak jogállásáról szóló 1992. évi XXXIII. törvény hatálya 
alá tartozó munkáltatóknál működő szakszervezetek reprezentativitásának 
megállapításáról szóló 24/2011. (III.9) Kormányrendelet 9. § (2) bekezdése 
szerint a Pécs Megyei Jogú Város Önkormányzata területén reprezentatív 
szakszervezetek névsorát közzéteszem.

A vonatkozó törvény 6/A § alapján Pécs Megyei Jogú Város helyi szintű 
reprezentatív szakszervezetei a következők:
1. Pedagógusok Szakszervezete Baranya Megyei Szervezete
2. Bölcsődei Dolgozók Demokratikus Szakszervezete

Pécs, 2022. október 24. Dr. Lovász István jegyző

Közlemény
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Színházi előadással köszöntötték a pécsi óvodapedagógusokat 
Valamennyi pécsi nevében köszö-

nöm Önöknek, hogy vállalják a 
felelősséget, és napról napra gon-
doskodnak gyermekeink neveléséről 
és fejlesztéséről – mondta az idei 
Teréz-napi színházi előadás előtt a 
polgármester.

 l Pernecker Dávid
A városvezetés tavaly hívta életre a Te-
réz-napi programokat, amelyek kere-
tében azokat a pécsi óvodai dolgozókat 
köszönti az önkormányzat, akik nyug-
díjba mennek vagy 25, 30, 40 év telt el 
azóta, hogy megkezdődött a közalkal-
mazotti jogviszonyuk. Az óvodapeda-
gógusok idén a Pécsi Nemzeti Színház 
október 27-ei Primadonnák című 
előadását tekinthették meg, amelynek 
kezdetén Péterffy Attila polgármester 
köszöntötte a városi óvodák dolgozóit. 

– Idén második alkalommal szervez-
zük meg ezt a színházi estet, amely-
lyel szeretnénk hálánkat kifejezni 
az óvodapedagógusok áldozatos és 
fáradhatatlan munkájáért. Közis-
mert, hogy Teréz-napon Brunszvik 
Teréz magyar grófnőre emlékezünk, 
aki 1828-ban az egész Habsburg-bi-
rodalom legelső kisdedóvóját hozta 
létre Budán. A felvilágosult grófnő 
mondta egyszer, hogy „gyermekek-
kel foglalkozni minden bizonnyal a 
leghálásabb munka, ami a földünkön 
osztályrészünkről jutott.” Ez a gondo-
lat semmit sem vesztett aktualitásá-
ból az elmúlt közel két évszázadban. 
Ugyanakkor meggyőződésem, hogy 
óvodapedagógusnak lenni nem csak 
hálás feladat, de nagy felelősséggel 
járó hivatás is. Valamennyi pécsi 
nevében köszönöm Önöknek, hogy 

vállalják ezt a felelősséget, és napról 
napra gondoskodnak gyermekeink 

neveléséről és fejlesztéséről – mondta 
a polgármester beszédében.  

Swimathon 2022: őket támogathatjuk idén adományozóként
A Pécsi Közösségi Alapítvány (PKA) 

idén is – már harmadik alkalom-
mal – megszervezte a „Swimathon” 
című adománygyűjtő kampányt, 
melynek során ezúttal 6 helyi civil 
szervezetet támogatunk, nagyköve-
teik segítségével. Cikkünkben bemu-
tatjuk, kik is a kedvezményezettek. 

 l PécsMa.hu

Drukker Közösségi 
Nyomdaműhely
Ez egy 2018 óta működő pécsi alko-
tóközösség, magasnyomó-, szita- és 
riso-műhellyel. Az egyesület tagjai 
képzőművészeti és pedagógiai tevé-
kenységet folytató alkotók, akiket 
a magasnyomtatás és sokszorosító 
grafika iránti érdeklődésük és elkö-
telezettségük köt össze. Küldetésük 
az érdeklődő képzőművészek, ön-
kéntesek és az aktív grafikushallga-
tók szakmai inkubációján túl egy 
alumni közösség építése, illetve tár-
sadalmi-szociális-környezeti hatá-
sokra való művészi reflexiók indu-
kálása.

Élmény Tár
Esélyteremtő gyermekbirodalom Pécs 
egyik peremkerületén. Alapelveik, te-

vékenységeik közé tartozik a demok-
ratikus szemlélet, partnerközpontú-
ság, gyermekjogok. Főként hátrányos 
helyzetű gyerekekkel foglalkoznak, de 
szeretnék, ha nem egy zárt, szegregált 
közösség lennének. 
Céljuk, hogy a hozzájuk járó gyerekek 
számára kinyissák a világot, és olyan 
lehetőségekhez juttassák őket, amelyek 
alapvetően mindenkinek járnának.

Pécs Bike Maffia
2015 óta lelkes és elkötelezett segítői 
a pécsi rászorulóknak. A Budapest 
Bike Maffia alegységeként, a helyi csa-
ládsegítő szolgálattal együttműködve 
havonta egyszer szállítanak ki kerék-
párral ételt családoknak, egyedül élő 
nyugdíjasoknak. Ez körülbelül 150 
adag meleg ételt jelent, és ha tehetik, 

süteményt vagy tartós élelmiszert is 
csomagolnak mellé.

Pécsi Flamenco 
Egyesületet 
A Pécsi Flamenco Egyesületet 15 éve 
hívta életre néhány lelkes táncrajongó. 
Lassan, de biztosan fejlődött, alakult, 
növekedett a közösség, egyre többen 
lettek kíváncsiak arra, hogy mi is ez 
a stílus. Céljuk, hogy minél több em-
bernek biztosítsanak lehetőséget a fla-
menco eszközével, hogy teljesebb éle-
tet éljen fizikailag, lelkileg, szellemileg 
egyaránt.

S.O.S. É.L.E.T. 
Telefonszolgálat
Küldetésük az öngyilkosságok megelő-
zése. A telefonvonal több mint 47 éve 

elérhető minden nap 19 óra és más-
nap reggel 7 óra között azok számára, 
akik krízisben vannak és segítséget 
kérnek a hívásokat fogadó speciáli-
san kiképzett szakemberektől. A hí-
vók számára a szolgáltatás ingyenes, 
a telefonvonal költségeit a szolgálatot 
működtető S.O.S Öngyilkosság Meg-
előzésért Alapítvány teremti elő.

Pécsi Közösségi 
Alapítvány
A fentebb bemutatott projektek 
mellé a szervezők is betársultak az 
adománygyűjtésbe és befoglalták az 
ötödik sávot a medencében, hogy kö-
zösséget vállaljanak a fent megismert 
fantasztikus emberekkel, akik lelke-
sen vetik bele magukat a kampányba 
és a vízbe.

Október 15-én indult a kam-
pány és a Hullámfürdőben no-
vember 12-én megrendezendő 
záróeseményig várják majd a 
támogatást a közösségek. A szer-
vezetek és nagyköveteik a Pécsi 
Közösségi Alapítvány honlapján 
megtalálhatók, ahol rögtön el is 
indíthatjuk az adományozást.
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LAKÁS
Eladó ingatlanokat keresünk 

ügyfeleink részére!
Hívja Kósa Katit! Most! 06/20/964-5482

www.kosaingatlan.hu

Szőnyi O. utcában 54 nm-es lakás 
eladó. Telefon: 06/70/318-4000
Kertvárosi, Dóra utcában 60 nm-es 
lakás eladó. Telefon: 06/70/318-4000
Jurisics M. u. lakás eladó. Ár: 
37,9 MFt. Telefon: 06/20/347-3715
Ifjúság úton eladó 3 szobás lakás. Ár: 
49,9 MFt. Telefon: 06/70/318-4000
Energetikai tanúsítvány. 
Telefon: 06/70/318-4000

Kertvárosi, 2 szobás, 
52 nm-es, felújított, műanyag 
ablakos, erkélyes panellakás. 
Ár: 23,2 MFt. 06/30/929-9180

Komlón, központhoz közel, 2 szobás, 
fszt-i, 54 nm-es, jó állapotú téglalakás 
11,9 MFt. Telefon: 06/30/929-9180
Pécs-belvárosában, 113 nm-es, 
3,5 szobás, II. emeleti polgári 
téglalakás csendes utcában eladó. Ár: 
64 MFt. Telefon: 06/30/929-9180
Budai vám környékén lakást 
vennék készpénzzel fizetek. 
Telefon: 06/20/562-3465

MEDÚZA INGATLANIRODA ÜGYFELEI 
RÉSZÉRE ELADÓ INGATLANOKAT KERESÜNK.

2% JUTALÉK ELADÁS UTÁN 
06/30/929-9180 • meduzaingatlanpecs.hu
PÉCS, SZÁNTÓ KOVÁCS J. U. 2/B. FSZT. 2.

Belvárosi, 36 nm-es, két félszobás 
+ 16 nm-es, fedett teraszos, 
önkormányzati lakásom nagyobbra 
cserélném. Telefon: 06/30/879-9987

INGATLAN
Páfrány u. 17 nm-es garázs eladó. Ár: 
5,5 MFt. Telefon: 06/20/347-3715
Árkád mellett garázs eladó. 
Telefon: 06/20/347-3715
Garázst vennék. Telefon: 
06/70/304-8038
Pellérdi elágazásnál telek eladó. Ár: 
5 MFt. Telefon: 06/70/304-8038
Értékbecslés. Telefon: 
06/70/318-4000

GDN Ingatlaniroda
Király u. 75.  |  30-947-8323

www.pecs.gdn-ingatlan.hu
www.tolnaikert.hu

TOLNAI KERT lakópark

Pécs és környéki eladó ingatlant 
keresek készpénzért. Telefon: 
06/30/929-9180
Pécs frekventált helyén 2 vagy 
3 szobás kertes házat keresek, 
garázzsal. Telefon: 06/30/276-4988
Kispostavölgyben zártkert eladó 
épülettel. Telefon: 06/20/562-3465
1188 nm gyümölcsös 
lakható házzal, buszközelben. 
Telefon: 06/30/648-5065
Főúthoz közel 874 nm 
gyümölcsös eladó. Ár: 4,9 MFt. 
Telefon: 06/20/551-5584

BÉREL-KIAD
Pécsi lakás kiadó. Iár: 65.000 Ft/
hó. Telefon: 06/70/781-7657
Nyugdíjas férfi részére albérleti 
szoba kiadó. Pécs, Buzsáki u. 20-
ban. Telefon: 06/30/217-5957
Kiadó házat keresek, 
minden megoldás érdekel. 
Telefon: 06/70/318-4000
Albérletet keresek, minden megoldás 
érdekel. Telefon: 72/214-066

ÁLLÁS
Gyermekfelügyeletet vállal 
leinformálható, gyakorlott hölgy. 
Telefon: 06/30/519-0885

TÁRS
79 éves hölgy keresek 
komoly kapcsolatra egyedül 
élő, nem dohányzó társat. 
Telefon: 06/70/793-3068
Társamat keresem 50 éves férfi. 
Telefon: 06/30/411-5500

SZOLGÁLTATÁS
Lakásszerviz, Wc-tartályok, 
vízcsapok, mosdók, zárak javítása, 
cseréje. Telefon: 
72/310-671, 06/30/562-7756
Veszélyes fák kivágása Baranyában, 
Balaton környékén. Veszélyes fák 
kivágását, gallyazását, bozótirtást, a 
keletkezett zöldhulladék elszállítását 
vállalom kedvező áron. Ingyenes 
munkafelmérés, felelősségteljes 
munka. Telefon: 06/30/971-4554

Festést, mázolást vállalok 
rövid határidőn belül. 

06/30/134-9187

Asztalosmunkák: készítés, javítás, 
zárcsere. Telefon: 06/20/574-9168
Veszélyes és bármilyen fa 
kivágása, gallyazása garanciával. 
Fiatalítás, fagondozás. Telefon: 
72/213-056, 06/20/339-3645
Redőnyjavítás garanciával. 
Telefon: 06/30/503-3431
Veszélyes favágás alpin technikával, 
fiatalító vágás, ritkítás, fagondozás. 
Teljes garanciával. Balázs Péter 
Telefon: 06/30/977-1801

Molnár ablak! Műanyag nyílászárók, 
6-7 légkamrával és 2-3 rétegű 
üvegezéssel, acélajtók, redőnyök, 
szúnyoghálók forgalmazása, beépítése, 
javítása. Október 31-ig, akár 20% 
kedvezmény! Folyamatos akcióval! 
www.molnarablak.109.hu 
Telefon: 06/70/638-6402
Veszélyes fák és minden más 
fák kivágása, gallyazása garantált 
minőségben. Lombhulladék-
elszállítás és fa beszámítás lehetséges. 
Telefon: 06/30/221-9993
Árnyékolástechnika! Ajtó-,  
ablak-, redőny. Jó minőség a 
legjobb áron, rövid határidővel! 
Nyugdíjasoknak -10% kedvezmény. 
Telefon: 06/20/624-2420

Ingatlanok teljes kiürítését 
és takarítását vállalom. 
Helyszínen fix árajánlat.

Bognár Gyula 06/30/949-0720

Redőny/szúnyogháló akció! 20–40% 
kedvezménnyel! Hőszigetelt/
elektromos redőny, reluxa, 
szalagfüggöny, rovarháló, napellenző, 
harmonikaajtó gyártása/szerelése/
javítása. Nyugdíjasoknak 
kedvezmények! Telefon: 
06/30/503-3431
Redőny akció! 30–50% 
kedvezménnyel. Új műanyag és 
alumínium redőnyök, nyílászárók, 
szúnyoghálók, reluxa, napellenzők, 
garázskapuk, árnyékolók beszerelése, 
javítás és motoririzálása. Nyugdíjasok 
további kedvezmény! D-roll.hu 
Telefon: 06/30/295-6555
Vízvezeték-szerelés, 
csőtörés-, dugulás elhárítás. 
Telefon: 06/70/215-9583

PÉCS VÁROS KÖZÉLETI HETILAPJA • Pécs Megyei Jogú Város 
Önkormányzatának megbízásából kiadja a Pécsi Kommunikációs Központ Kft. 
ISSN 1787-5560 • ügyvezető igazgató: Póré László • főszerkesztő: 
Nimmerfroh Ferenc • tördelőszerkesztő: Ormándlaky Bence • szer-
kesztőség: 7621 Pécs, Király u. 27. • e-mail: info@pecsma.hu • 
nyomdai munkálatok: Mediaworks Hungary Zrt., • Nyomda címe:  
1225 Budapest, Campona utca 1. • Felelős vezető: Szabady Balázs nyomda 
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Ablak redőnymester: reluxa és 
szalagfüggöny, szúnyogháló, árnyika, 
ajtók, ablakok gyártása, szerelése, 
javítása folyamatos akciókkal. Telefon: 
72/228-298, 06/20/986-9222, 
www.ablakredonymester.hu
Veszélyes fák szakszerű kivágása 
alpintechnikával, garanciával, 
koronázása, fa beszámítása, hulladék 
elszállítással. Telefon: 06/70/500-7033
Sövénynyírás, fűnyírás, kaszálás, 
metszés, permetezés, fakivágás, 
bozótirtás, elhanyagolt telkek, 
kertek teljes körű rendbetétele. 
Telefon: 06/70/500-7033
Veszélyes fakivágás, fűnyírás, 
bozótirtás. Telefon: 06/70/295-5352
Szobafestés, mázolás, tapétázás 
fóliázással, bútormozgatással, 
takarítással, anyagbeszerzéssel 
precíz munka, reális áron. 
Telefon: 06/70/271-4846
Munkát vállalok pl.: kerítésépítés, 
gipszkartonozás, bontás, támfalépítés, 
földmunka, tereprendezés, kisebb-
nagyobb munka, akár 5 vagy 10 fővel. 
Hívjon a hét bármely napján, ingyenes 
felméréssel. Telefon: 06/30/099-4254

KÖNYVELÉS, ADÓBEVALLÁS
Elmaradt könyvelés pótlása, 

önellenőrzés. 06/20/9332-546

Redőny, szúnyogháló, új 
megrendelések, javítás, gurtni csere. 
Telefon: 06/70/324-5476
Faredőny szerelés, gurtnicsere. 
Telefon: 06/30/859-8118
Vízvezeték-szerelés, csőtörések 
javítása, zuhanykabinok 
szerelése, villamos javítások. 
Telefon: 06/70/774-1140
Jóslás, rontáslevétel, auraerősítés. 
M. Zsóka. Bejelentkezés előny. 
Telefon: 06/20/287-0135
Fűtésrendszerek gépi vegyszeres 
mosása, tisztítása. Spóroljon akár 10-
15%-ot a gázszámlából, gázkészülék 
karbantartás. Telefon: 06/30/530-6544
Csőtörés elhárítása, víz-, gáz-, 
fűtésszerelése és tisztítása a 
hatékonyabb működés érdekében, 
ami csökkenti a gázszámlát, és javítja 
a hőleadást. Telefon: 06/30/361-0449
Szobafestés, gipszkartonozás, 
hőszigetelés, burkolás, teljeskörű 
fürdőszoba felújítás, kőműves 
munkálatok. Telefon: 06/70/427-8088
Fakivágás, fűnyírás, bozótirtás. 
Telefon: 06/70/508-3308
Konyhabútorok, beépített 
szekrények készítése, felújítása. 
Telefon: 06/20/310-6071
Tetőszigetelés, fedés, 
lakatos, villamos munka. 
Telefon: 06/30/390-4577

Szobafestés, mázolás 
bútormozgatással, takarással, 
sajátkezű munkavégzés, 
díjmentes árajánlat. Telefon: 
72/425-618, 06/20/989-3906
Burkolást, homlokzatszigetelést, 
tetőfedést, lakásfelújítást, festést 
vállalunk. Gyors határidővel, 
referenciával, garanciával. 
Telefon: 06/70/679-1927
Takarítás. Telefon: 06/20/285-0957
Villanyszerelést vállalunk. 
Telefon: 06/30/589-7539
Lakott területi favágás, zöldterület 
kezelés. www.favagaspecs.hu 
Telefon: 06/20/371-7019, Várhelyi
Kiszáradt fák kivágását vállalom 
Baranya megye területén, rövid 
határidőn belül. Keressen bizalommal. 
Telefon: 06/30/384-9072
Kádfelújítás. Telefon: 06/70/548-9372
Dugulás-elhárítás, vízvezeték-
szerelés, wc-, mosdó, mosogató, 
csaptelep javítások kiszállási díj 
nélkül. Szabó Sándor. Telefon: 
72/444-073, 06/70/310-8435
Festés-mázolás, tapétázás, 
homlokzatfestés, lépcsőházak 
festése közületeknek is garanciával. 
Telefon: 06/20/962-1718
Villanyszerelés, hibakeresés. 
Telefon: 06/30/340-8824
Fürdőkád-felújítás kívánt színben, 
garanciával. Telefon: 06/30/259-7123
Vízvezeték-szerelés, 
csőtörés-, dugulás elhárítás. 
Telefon: 06/20/298-4206
Gázkészülék-javítás. 
Telefon: 06/30/253-9894
Bádogos munkát garanciával 
vállalok. Telefon: 06/30/341-3165
Kőművesmunkát, homlokzat 
szigetelést garanciával vállalok. 
Telefon: 06/30/341-3165
Kaputelefon szerelés, javítás (analóg, 
digitális). Telefon: 06/70/244-0400
Üvegezés, pótgittelés. 
Telefon: 06/30/908-0265
Cipzárbevarrás, nadrág-, 
szoknyafelvarrás, egyéb. 
Telefon: 06/30/519-0885

ADÁS-VÉTEL

Zsolnay, Herendi, dísztárgy, 
festmény, hagyaték vétele kp-ért. 

Műtárgy Galéria, Citrom u. 7.
Tel.: 72/232-244,

e-mail: info@pecsimutargygaleria.hu

Vásárolok hagyatékot pincétől a 
padlásig. Ingyenes lomtalanítás. Név 
és telefon leinformálható. Hívjon 
bizalommal! Lasch-Mészáros. Telefon: 
06/30/411-0567, 06/70/434-2040

Megkímélt állapotban, 200x280-
as, lila mintázatú szőnyeg eladó. Ár: 
30 EFt. Telefon: 06/70/241-6367
Lomtalanítást és szemétszállítást 
vállalok, ház, lakás, udvar, pince, 
tároló, garázs és egyéb helyiségek 
kiürítése. Hívjon bizalommal a 
hét bármely napján. Ingyenes 
kiszállás. Telefon: 06/30/099-4254
Veszek műszaki cikket, akár 
hibásat is, hangfal, lemezjátszó, 
erősítő, telefon, tv, mosógép és 
mindenféle elektronikai lomokat. 
Telefon: 06/30/099-4254
Régi elektromos gitárt vagy 
más régi hangszert keresek. 
Telefon: 06/30/982-8518
Rossz automata mosógépet 
keresek (csak Pécsen). 
Telefon: 06/30/982-8518
Hagyatékot, régiséget, feleslegessé 
vált tárgyait megvásárolom. 
Lomtalanítás pincétől a padlásig. 
Telefon: 06/70/309-9706, 
Lakatos János
Kovácsoltvas kerítés elem 
8db 210x130. Ár: 990 EFt. 
Telefon: 06/30/648-5065
Érett marhatrágya eladó. 
Telefon: 06/30/545-8105
Füge, szeder, málna, bambuszfutó 
kicsi és nagytövek eladók. 
Telefon: 06/20/352-9886 

Régiség üzletünkbe megvételre 
keresünk: régi és antik tárgyakat, 
bútorokat, dísztárgyakat, 
festményeket, porcelánokat, figurákat, 
nippeket, kerámiákat, és egyéb 
tárgyakat. Telefon: 06/30/608-3962
Néptánccsoportunknak 
vásárolunk: alsószoknyákat, 
ingeket, felsőszoknyákat, kendőket, 
vállkendőket, métervásznat, 
szőtteseket, lepedőket, hagyatékból 
maradt néptáncos ruhákat. 
Telefon: 06/30/302-5707

VEGYES
Kád, mosdókagyló, zuhanytálca, 
csempe felújítása. Telefon: 
06/30/294-0144

Vásárolok mindenféle 
papír régiséget, gyűjte-
ményt, kártyanaptárt, 
képeslapot, plakátot, 

képregényt, italos, üdí-
tős és egyéb címkéket, 

tárgyakat, retro játékokat, 
kártyát, vasút modelleket.

06/30/263-9677
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